
ویلموت�س بدون 
دنيا حيدري
      گزارش

ش�ک بزرگ ترین 
شاهکار فدراسیون 
پنج ستاره فوتبال ایران بود که نه تنها هشت سال 
اقتدار ایران در آسیا را به نابودی کشاند و بعد از دو 
صعود پی در پ�ی به جام جهانی، صع�ود از مرحله 
گروهی را به معجزه تبدیل کرد، بلکه بزرگ ترین 
پرونده ش�کایت از فوتبال ایران را در فیفا مطرح 
کرد، آن هم با عنوان کلاهبرداری و با هدف دریافت 
میلی�ون ی�وروی باقیمان�ده از ق�راردادش!  ۶

ویلموتس کمترین سودی برای ایران نداشت، اما حالا 
به لطف بی کفایتی های آقایان در عقد قراردادی بدتر 
از ترکمنچای خواهان رقمی سرس��ام آور است. مرد 
بلژیکی که کمتر از هفت ماه هدایت فوتبال ایران را بر 
عهده داشت و ۲ میلیون یورو نقد بابت آن در ترکیه 
گرفت، حالا درخواس��ت غرامتی۶ میلیون یورویی 
کرده اس��ت، همان رقمی که پیشتر نیز همسرش 
کاترین ویلموتس که سابقه وکالت در سنای بلژیک 
را دارد، مطرح کرده بود و پای نمایندگان مجلس را به 
این پرونده باز کرد و عصبانیت تاج را به دنبال داشت 
که مدعی بود توجهی به حرف های وکیل ویلموتس 
ندارد و نمایندگان مجلس را هم زیر سؤال برد که وقتی 
او در خصوص قیمت مرغ و گرانی ها حرف نمی زند، 
آنها هم حقی ندارند در خصوص قرارداد ویلموتس 
حرفی بزنند.  ادعاها و عصبانیت تاج اما دردی را دوا 
نکرد و ویلموتس حالا در تازه ترین مصاحبه خود به 
سایت »RTBF« بلژیک گفته است که منتظر حکم 
فیفا درباره پرونده شکایتی از فدراسیون ایران است تا 

تیم آینده اش را مشخص کند.

    
بعد از عقد قرارداد با ویلموتس در س��فارت ایران 
در بلژیک، تاج مدعی ش��د درسی که از کی روش 
گرفتی��م را روی ویلموت��س اعمال کردی��م، اما 
بعد از کس��ب نتایج ضعیف ویلموت��س و در پی 
اعتراض ها و انتقادهای بس��یار به م��رد بلژیکی او 
مثل همیشه منتقدان را دروغگو خطاب و تأکید 
کرد که پرداختن ب��ه رقم ق��رارداد ویلموتس در 
رس��انه های صوت��ی و تصویری تش��ویش اذهان 
عمومی است و تأکید داشت که قرارداد مرد بلژیکی 
کوچک ترین مش��کلی برای فوتبال ایران در پی 
نخواهد داش��ت: »درست نیس��ت در رسانه ملی 
دروغ بگوییم. ویلموتس وقتی به ایران آمد قرارداد 
مالی خوبی با او بستیم که رقم آن ۳ میلیون دلار 
نیس��ت. 1۶ بند مانند میزان مرخصی ها، نظارت 
بر اردوها، نظارت بر تمرینات، تماشای باشگاه ها، 
مصاحبه های غیرضروری را در قرارداد ویلموتس 
آوردیم تا با مشکل قرارداد کی روش مواجه نشویم. 
در بندی از قرارداد آمده که از سوی طرفین درباره 
مبلغ شفاف سازی نشود و در بند ۵ قرارداد هم آمده 
هر کس به هر دلیلی فسخ قرارداد کند طرف مقابل 
باید تا سه ماه غرامت این فسخ را بپردازد. همچنین 
او باید ش��ش هفته در س��ال مرخصی می گرفت. 
قرارداد ویلموتس زیر ۲میلیون دلار است، اگر رقم 
قرارداد ویلموتس ۲میلیون دلار باشد و او فسخ کند 
باید به ما غرامت بدهد. ضمن اینکه می گوییم نباید 
به او خسارت یا غرامت بدهیم. در قرارداد ویلموتس 
همه چیز دیده ش��ده بود و از کارشناسانی مانند 
بیگلری که رئیس کمیته استینافAFC  است، 

نظرخواه��ی کردیم. این قرارداد مش��کل قرارداد 
قبلی را ندارد و رقم آن منطقی اس��ت. در قرارداد 

قبلی برای فسخ باید کل پول را می دادیم.«
    

ادعاهای فدراسیون در خصوص قرارداد ویلموتس 
تمام شدنی نبود. بعد از آنکه مرد بلژیکی قبل از 
بازی با عراق به دلیل عدم دریافت مطالباتش قهر 
کرد آقایان بار دیگر برای برداش��ت از بیت المال 
دست به دامن وزیر شدند و حتی در مصاحبه های 
خود از ریاست جمهوری هم طلب کمک کردند 
و دست آخر نیز ۲ میلیون یورو به این مربی برای 
نشس��تن روی نیمکت ای��ران در ب��ازی با عراق 
پرداخت شد، آن هم در شرایطی که بعد از به میان 
آمدن بحث فس��خ قرارداد او، تاج مدعی شد که 
ویلموتس قبل از بازی با عراق فسخ کرده است، اما 
هرگز توضیح قانع کننده ای نداد در خصوص اینکه 
چرا ویلموس با وجود فسخ قرارداد)طبق ادعای 

تاج( روی نیمکت تیم ملی نشست!
    

داستان اما با پرداخت ۲ میلیون یورو به ویلموتس 
خاتمه نیافت و این مربی پروازی دست آخر و بدون 
اینکه کوچک ترین سودی برای فوتبال ایران در 
پی داشته باشد قید نشس��تن روی نیمکت تیم 
ملی را زد. تصمیمی که نگرانی های زیادی را در 
خصوص مطالبات او و غرامتی که خواهد گرفت 
ایجاد کرد. هرچند که فدراسیون فوتبال یک بار 
دیگر با اشاره با قراردادی که با این مربی بسته بود 
تأکید داشت در صورت فسخ طرفین تنها سه ماه 
غرامت پرداخت خواهد شد و با توجه به پرداخت 

۲ میلیون یورویی به ویلموتس، فدراسیون نه تنها 
پول دیگری نباید به این مربی پرداخت کند که از 

ویلموتس طلبکار هم هست.
    

تاج، متهم ردیف اول این قرارداد شاهکار که مدعی 
بود مو لای درز این قرارداد نمی رود و کوچک ترین 
مشکلی برای فوتبال ایران پیش نمی آید این روزها 
روزه سکوت گرفته است. فدراسیون هم به گرفتن 
وکیل سابق تراکتور س��ازی که زنوزی، مالک آن 
مدعی است ساده ترین پرونده ها را باخته، اکتفا 
کرده و ادع��ای غیرقابل باور گرفت��ن غرامت از 
ویلموتس را به جای دادن غرامت تکرار می کند، 
آن هم در حالی که تا به امروز هیچ یک از ادعاهایی 
که در خصوص ای��ن مربی بلژیکی و ق��رارداد او 

مطرح شده بود به واقعیت شبیه نبوده است! 
اما سؤال اینجاس��ت که چرا هیچ یک از نهادهای 
نظارتی و مس��ئولان بالادس��تی ت��اج را پای میز 
محاکمه نمی کشانند برای پاسخگویی، مگر تاج 
نمی گفت ق��رارداد این مرب��ی ۲ میلیون دلار هم 
نیست، پس چطور ممکن است که او بعد از دریافت 
۲میلیون یورو، ۶ میلی��ون یوروی دیگر هم طلب 
کند. مگر در صورت فس��خ قرارداد نباید تنها سه 
ماه ضرر و زیان پرداخت  می شد، چه شده که حالا 
مرد بلژیکی خواهان دریافت هم��ه مبلغ قرارداد 
خود با فدراسیون اس��ت، آن هم در شرایطی که 
در طول مدت هفت ماه حض��ورش در ایران هیچ 
نتیجه درخشانی به دست نیاورد. آیا ۸ میلیون یورو 
رقمی نیست که بتواند واکنش نهادهای نظارتی را 

به دنبال داشته باشد؟
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سعيد احمديان

شیوا نوروزی

دلجويي سفير از پادو
مدافع برزیلي سابق استقلال را باید یکي از بدشانس ترین و البته مظلوم ترین 
بازیکنان خارجي دانست که به لیگ ایران آمدند. لئوناردو پادواني که اسفند 
9۶ در جریان بازي استقلال و فولاد از ناحیه نخاع مصدوم شد با گذشت 
سه سال از آن واقعه تلخ همچنان روي ویلچر مي نشیند و براي به دست 
آوردن سلامتي اش در برزیل فیزیوتراپي مي کند. با وجود چنین مصدومیت 
شدیدي که در زمان حضورش در استقلال براي او رخ داد، آبي ها از پرداخت 
طلب 100 هزار دلاري باقي مانده از قراردادش سرباز زده اند تا این بازیکن 
شرایط سختي را تجربه کند. حال در روزهایی که کمک مالی و پرداخت 
مطالبات پادوانی به بحث جدی و خواسته بازیکنان و تماشاگران استقلال 
تبدیل شده، س��فیر ایران در برزیل به عیادت مدافع س��ابق آبی ها رفته 
است. حسین قریبی، سفیر ایران در برزیل ضمن دیدار با پادوانی، هدایا و 
سوغاتی های ایرانی را به این بازیکن مصدوم و خانه نشین هدیه داد تا به نوعي 

از رفتار تأسف انگیز استقلال در قبال این بازیکن دلجویي کند.

تفاوت های فوتبال قبل و بعد از کرونا
به صدا درآمدن سوت آغاز بوندس لیگا، آن 
هم در شرایط پاندمی کرونا اتفاق خوبی برای 
فوتبال محسوب می شود. برای آنها که مجبور 
بودند بازی ها را از طریق تلویزیون تماش��ا 
کنند، جای خالی تماشاگران کاملاً احساس   
می ش��د. علاوه بر اینکه خبری از تش��ویق 
هواداران متعصب نبود، تیم ها باید با ضررهای 
سنگین مالی نیز کنار بیایند و روزگارشان را 
سپری کنند. آلمانی ها ریسک زیادی کردند 
تا به هر شکل ممکن رقابت های این فصل را به سرانجام برسانند. با در نظر 
گرفتن مقررات زیاد بوندس لیگا می تواند الگوی سایر لیگ ها از جمله سری 
آ، لیگ برتر و لالیگا باشد. آنها هنوز تاریخ قطعی برای شروع رقابت های خود 
اعلام نکرده اند و به نظر می رسد همچنان نگران گسترش کرونا هستند. به هر 
حال در آلمان تصمیم بر این شد بازی ها به هر شکل ممکن و با اتخاذ برخی 
تغییرات برگزار شود. رعایت فاصله اجتماعی، ماسک زدن نیمکت نشینان، 
ممنوع بودن شادی پس از گل و افزایش تعداد تعویض ها از جمله تفاوت های 
فوتبال قبل از کرونا با بعد از کروناست. دربی های حساس دورتموند – شالکه 
همیشه حداقل ۸0 هزار تماشاگر داشت، ولی این بار COVID19 اجازه 
حضور به هیچ هواداری را نداد. به رغم تمام تمهیدات هر لحظه ممکن است 
شرایط تغییر کند؛ اگر تست های بازیکنان مثبت شود مسابقات بار دیگر 
لغو خواهد شد. با این حساب هیچ چیز قطعی وجود ندارد و دنیای فوتبال 
باید با این شرایط کنار بیاید. البته در فوتبال آلمان با کوچک ترین تخلفات 
برخورد جدی می شود. محرومیت سرمربی آگزبورگ که به خاطر خرید 
خمیردندان قوانین قرنطینه را زیر پا گذاشته بود، جدیدترین مورد از این 
سختگیری هاست. به نظر می رسد ژرمن ها برای آنکه به عنوان یک الگو در 
فوتبال حرفه ای مطرح شوند، تمام تلاش شان را می کنند. سایر لیگ ها هم 

می توانند از تجربه بوندس لیگا بهره ببرند.

حضور در پويش همدلي را وظيفه ام مي دانم

ايران دوره شاخص زندگي من بود
سرمربي سابق       واليبال
تیم ملي والیبال 
هرچند که با حالت نارضایتي از ایران جدا شد، 
اما همچنان از علاقه خود به مردم و کشورمان 
مي گوید. ایگور کولاکوویچ، س��رمربی پیشین 
تیم ملی والیبال ایران که به تازگی هدایت تیم 
باشگاهي آلورون زاویرچه در لیگ برتر لهستان 
را برعهده گرفته در مورد سه سال حضورش در 
تیم ملی و زندگي در ای��ران گفت: »حضور در 
ایران جزو خاطرات خوب من اس��ت و دوست 

دارم لحظات س��ختی را که در تیم ملی ایران 
داشتم، فراموش کنم. ایران، کشور زیبایی است 
که با وجود مشکلات فراوان  مردم مهربانی دارد. 
آنها امی��دوار و خوش بین هس��تند. من از کار 
کردن با بازیکنان ش��جاع و باه��وش تیم ملی 
والیبال ایران لذت بردم. آنها روحیه جنگندگی 
دارند و البته احساس��اتی هس��تند. هر جلسه 
تمرین برای م��ن یک چالش بود. مس��افرت، 
تمرین و زندگی با تیم مل��ی ایران، جزو دوران 

شاخص زندگی ام است.«

حاش��یه ها از روزي بالا گرفت که 
فريدون حسن

      کشتی
علیرضا دبیر رئیس فدراس��یون 
کشتي سفت و سخت پاي برنامه 
مسابقات انتخاب تیم هاي ملي ایستاد و اعلام کرد که حتي یکي مثل 
حسن یزداني هم باید در مسابقات انتخابي شرکت کند. زیاد طول 
نکشید که غلام محمدي و محمد بنا سرمربیان تیم هاي ملي آزاد و 
فرنگي به این تصمیم اعتراض کردند و کار تا جایي بالا گرفت که 
محمدي به حالت قهر از جلسات خارج شد و بنا هم بعد از چند جلسه 
غیبت و البته باز هم نه چندان راضي راهي جلسات تصمیم گیري 
شد. اما درحالی که هنوز به درستي مشخص نیست که این دو مربي 
معترض با سیستم مسابقات انتخابي کنار آمده اند یا نه، خبر مي رسد 
که طرح چرخه مسابقات انتخابي تیم هاي ملي به تصویب رسیده 
است. صبح دیروز سومین سمینار عمومی هیئت های کشتی سراسر 
کشور برگزار شد، در این سمینار که با توجه به شیوع ویروس کرونا 
و لزوم رعایت موارد ایمنی و بهداشتی از طریق فضای مجازی و به 

صورت کنفرانس ویدئویی در محل فدراسیون کشتی، برگزار شد 
طرح چرخه انتخابی تیم های ملی کشتی برای حضور در المپیک 
۲0۲1 توکیو با رأی تمامی رؤسای هیئت های کشتی استان های 
سراسر کشور برای اجرا توسط فدراسیون کشتی به تصویب رسید. 
به این ترتیب باید منتظر ماند و دید که عکس العمل محمد بنا و غلام 
محمدي نسبت به این موضوع چیست، به خصوص اینکه حسین 
زارعي، مشاور رئیس فدراسیون در واکنش به حرف هاي بنا که گفته 
بود این چرخه همان برنامه اي است که قبلاً انجام مي دادیم، گفت: 
»هر سرمربی هر فکری که دارد قطعاً برای تیمش خیرخواهانه است 
و خیر تیمش را می خواهد. تفکرات محمد بنا قابل احترام است، اما 
این طرح با بررسی هایی که انجام دادیم زمین تا آسمان با آن چیزی 
که او انجام می داد، فرق دارد. با بررس��ی نحوه انتخاب ملی پوشان 
اعزامی به مسابقات جهانی قزاقستان، هر آنچه در طرح ما وجود دارد 
با نحوه انتخاب تیم محمد بنا در جهانی گذشته کاملاً تفاوت دارد. در 

این چرخه چند مرحله تعیین شده و هر مرحله نیز چرایی دارد.«

چرخه مسابقات انتخابي کشتي تصویب شد
 بنا و محمدي 

با طرح دبير کنار مي آيند؟

ورزشکاران کشور با حضور 
حامد قهرماني

      چهره
گسترده در رزمایش کمک 
مؤمنانه نشان دادند که تا 
چه اندازه دغدغه مشکلات مردم را دارند و مي خواهند ثابت 
کنند که هم قهرمان هس��تند و هم پهلوان. سیدشهرام، 
هروي سرمربي موفق تیم ملي کاراته ایران که با شاگردانش 
افتخارات بین المللي زیادي به دست آورده و تیمش یکي از 
امیدهاي مدال آوري در المپیک ۲0۲1 توکیو محس��وب 
مي شود، این روزها همراه با شاگردانش در پویش شب هاي 
همدلي شهرس��تان اسلامش��هر حضوری فعال دارد. او 
مي گوید: »وظیفه خود مي دانم که به اینجا بیایم و 
در این پویش ش��رکت کنم. ورزشکاران خوب و 
بااخلاق اسلامشهري پاي کار آمده اند و با همت 
بالا و اش��تیاق وصف ناپذیري این کار بزرگ را 
انجام مي دهند و در ش��ب هاي م��اه مبارک 
رمضان ۲ هزار غذا آماده مي کنند. حضور در 
کنار این دوس��تان عزیز و داش��تن سهمي 
کوچک در این حرکت بزرگ باعث افتخار 
من اس��ت. جا دارد همه ورزش��کاران به 
میدان بیایند و از این حرک��ت با برکت و 
ب��زرگ حمایت و کمک کنند ت��ا این کار 
تداوم داش��ته باش��د و صرفاً منحصر به ماه 

رمضان نشود و در طول سال ادامه داشته باشد.

کلاه 100ميليارد تومانی تاج!
به بهانه مصاحبه جدید ویلموتس و انتظارش برای اعلام حکم فیفا درباره شکایت ۶میلیون یورویی از ایران

عيادت از فرنگي کار مبتلا به سرطان
مش��اور رئیس کمیته ملی المپیک در امور المپین ها از محمدرضا آقانیا 
قهرمان فرنگی کار تیم ملی جوانان که به تازگی دچار عارضه سرطان شده 
است عیادت کرد. بهداد سلیمی، ضمن صحبت با خانواده این ملی پوش  از 
طرف دکتر صالحی امیری، رئیس کمیته ملی المپیک اعلام کرد که کمیته 
ملی المپیک تمام هزینه های درمانی این قهرمان را تقبل و پیگیر روند 

درمانی وی تا زمان بهبود خواهد شد. 

انتقاد از سرمايه سوزي در واليبال 
محمدرضا داورزنی، رئیس فدراسیون والیبال در نشست کارگروه مشورتی 
کمیته آموزش و استعدادیابي با یادآوری اینکه در این زمینه کارهای زیادی 
انجام شده، گفت: »نتایج این فعالیت ها منجر به حضور بازیکنان بزرگی در 
تیم های ملی و رده های سنی والیبال ایران شده است، اما گاهی بازیکنانی 
به دلایل متعدد از گردونه والیبال خارج شدند که به نوعی سرمایه سوزی 
محسوب می ش��ود. باید برای کمیته  آموزش و اس��تعدادیابی به گونه ای 
برنامه ریزی شود که ضمن تضمین آینده والیبال ایران، به نیازهای جدید 

ورزش مانند مباحث روانشناسی نیز توجه شود.«

ورزش همگاني با نگاه شعاري و لب طاقچه اي 
توسعه پيدا نمي کند

توسعه ورزش همگاني که نقش مؤثري در بالا بردن شاخص هاي سلامت جامعه 
دارد، یکي از شعارهاي خوش آب و رنگي است که همواره از سوي مسئولان به 
بهانه هاي مختلف تکرار مي شود، اما در میدان عمل کمترین توجهي به اجرایي 
شدن اولویت هاي در نظر گرفته شده براي بسط و گسترش ورزش همگاني 
نمي شود. این در شرایطي است که هر چند وقت یک بار مسئولان وزارت ورزش 
در این رابطه راهبردهایي را اعلام می کنند و از فدراسیون ها مي خواهند که در 
ورزش همگاني فعال تر از قبل ظاهر ش��وند، مانند هفته گذشته که مسعود 
سلطاني فر اولویت هاي راهبردي ورزش همگاني را به فدراسیون ها ابلاغ کرد 
تا جدي تر به این امر پرداخته شود و دیروز هم معاون توسعه ورزش همگاني 
وزارت ورزش از فدراسیون ها خواست ورزش همگاني در اولویت هاي شان قرار 
بگیرد و تأکید کرد که برنامه هاي اجرا شده در حوزه ورزش همگاني یکي از 

شاخص های تعیین کننده تخصیص بودجه خواهد بود.
در ش��رایطي وزارت ورزش از فدراس��یون ها به عن��وان زیرمجموعه اش 
درخواست کرده که ورزش همگاني در صدر برنامه هاي شان قرار بگیرد که 
تنها نگاهي به چارت سازماني این وزارتخانه و جایگاهي که ورزش همگاني 
دارد، بیانگر این اس��ت که ورزش همگاني حتي در این وزارتخانه که براي 
دیگر بخش ها راهبرد صادر مي کند، هیچ گاه یک اولویت نبوده و همواره در 
حاشیه قرار گرفته است. ادغام دو معاونت فرهنگي و آموزشي با توسعه ورزش 
همگاني در زمان سلطاني فر در شرایطي که هر کدام از این معاونت ها وظایف 
جداگانه و تعریف شده مختلفی نسبت به یکدیگر دارند، به خوبي بیانگر نوع 
نگاه و همچنین اهمیتي است که وزارت ورزش به ورزش همگاني مي دهد. 
در ش��رایطي امروز عبدالحمید احمدي به عنوان معاون فرهنگي و توسعه 
ورزش همگاني وزارت ورزش فعالیت مي کند که پیش از این به عنوان معاون 
فرهنگي فعالیت مي کرد و در س��ال 97 پس از ادغام این معاونت با معاونت 
ورزش همگاني، این مسئولیت را نیز برعهده گرفت. سپردن مسئولیت ورزش 
همگاني به مدیري که به عنوان یک مدیر فرهنگي شناخته مي شود و کمترین 
ارتباطي با حوزه ورزش همگاني ندارد، نشان مي دهد علاوه بر اینکه در وزارت 
ورزش توسعه ورزش همگاني در اولویت نیست، تخصص و استفاده از مدیران 
متخصص که در این ح��وزه فعالیت کرده اند هم ب��راي وزیر ورزش چندان 
اهمیتي ندارد و همین سبب مي شود که با رفتن شعباني بهار آخرین معاون 
توسعه ورزش همگاني وزارت ورزش به فدراسیون تیروکمان، این معاونت با 
فرهنگي ادغام شود تا هم یک معاونت کمتر شود و هم دردسر انتصاب یک 

مدیر براي بخش ورزش همگاني از روي دوش وزیر برداشته شود!
ادغام معاونت ورزش همگاني در سال 97 در شرایطي بود که ورزش همگاني 
زماني که معاونت جداگانه هم داشت نتوانس��ته بود در زمینه همگاني کردن 
ورزش و بالا بردن شاخص هاي سلامت در کشور نقش مؤثري را ایفا کند و همواره 
به عنوان یک معاونت خنثي شناخته مي شد. حال با گذشت یک سال و نیم از 
ادغام این معاونت با معاونت فرهنگي و آموزشي، با توجه به افزایش مسئولیت هاي 
معاونت جدید به نظر مي رسد همان توجه اندک به ورزش همگاني هم به کمترین 
حد خودش رسیده باشد. به هر حال بدیهي است که هم بخش فرهنگي و هم 
بخش همگاني، دو بخشي هستند که هر کدام طیف گسترده اي از فعالیت هایي 
را که مي تواند در ورزش انجام شود دربر مي گیرند تا جایي که با توجه به ادغام 
صورت گرفته به نظر مي رسد با توجه به حجم بالاي وظایف تعیین شده، نه بخش 

فرهنگي ورزش به اهدافش برسد و نه ورزش همگاني توسعه پیدا کند.
در چنین ش��رایطي وزارت ورزش در صورتي که در ابلاغ ها و مصاحبه ها 
عنوان مي شود براي ورزش همگاني برنامه عملي دارد و در این زمینه جدي 
است، باید ابتدا ورزش همگاني در اولویت هاي وزیر قرار بگیرد و در ادامه از 
فدراسیون ها خواسته شود تا این بخش را در اولویت هاي شان قرار دهند. 
ورزش کشور از نگاه شعاري و آماري به ورزش همگاني ضربه مي خورد و 
خروج از این وضعیت و احیاي ورزش همگاني به یک اراده جدي و برنامه 

توسعه همراه با نظارت و تخصیص بودجه  کافي نیاز دارد.
 بدیهي است که بخش همگاني نمی تواند جذابیت هاي ورزش قهرماني را 
براي وزیر ورزش داشته باشد. با این حال با از حاشیه خارج شدن ورزش 
همگاني و نگاه راهبردي به این بخش مي توان هم به رش��د سلامت در 
کش��ور کمک کرد و هم هزینه هاي درماني را کاه��ش داد. هدفي که با 
روندي که امروز وزارت ورزش در پیش گرفته، رسیدن به آن دور از ذهن 

است و باید یک تجدیدنظر اساسي در این حوزه صورت گیرد.

بوندس لیگا چرخ فوتبال اروپا را به حرکت درآورد
 مصدومان زياد و شادی های گل 

در غياب هواداران!
بوندس لیگا هیجان را به مستطیل سبز بازگرداند. پس از بیش از دو ماه تعلیق 
فوتبال سرانجام تیم ها به میدان رفتند و فوتبال آلمان اولین لیگ اروپایی 
لقب گرفت که پس از شیوع کرونا اقدام به برگزاری مسابقات کرد. ژرمن ها 
تمام سعی شان را کردند تا رقابت های هفته بیست و ششم بوندس لیگا با 
رعایت پروتکل های بهداشتی برگزار شود. البته بودند بازیکنانی که در زمین 
مسابقه اهمیتی به این پروتکل ها و فاصله اجتماعی ندادند! ضمن اینکه تعداد 

زیاد مصدومان زنگ خطر را برای باشگاه ها به صدا درآورد. 
   کولاک زنبورها 

شش بازی روز اول با پیروزی دورتموند مدعی همراه شد؛ برخلاف هر 
س��ال که بایرن مونیخ از هفته ها قبل قهرمانی اش را مسجل می کرد در 
این فصل زردپوشان شانه به شانه باواریایی ها حرکت می کنند. دورتموند 
در اولین بازی خود پس از کرونا در دربی روهر 4 بر صفر شالکه را درهم 
کوبید تا با ۵4 امتیاز جایگاه دومش تثبیت شود. تیم فاوره هم قدرتش 
را در این بازی نشان داد و هم نتیجه ای تاریخی را به ثبت رساند. در ۵4 
س��ال اخیر این بهترین نتیجه ای بود که زنبورها در این دربی حساس 
کسب کردند و جالب اینکه برد 4 بر صفر دورتموند مصادف بود با ثبت 
هش��تصدمین برد در بوندس لیگا. خالی بودن سکوها تنها نکته منفی 
این بازی بود. ورزشگاه زیگنال ایندوپارک در حالی حساس ترین بازی 
این هفته را میزبانی می کرد که تماشاگران اجازه حضور در ورزشگاه را 
نداش��تند. بازیکنان دورتموند که بعد از هر برد با هواداران شان شادی 

می کردند، این بار پیروزی شان را با سکوهای خالی جشن گرفتند. 
   دلتنگ هواداران 

برخلاف دیوید واگنر سرمربی شالکه که از باخت سنگین تیمش ناراحت بود، 
لوسین فاوره سرمربی دورتموند به جای خالی هواداران در دربی روهر اشاره 
کرد: »برتری 4 بر صفر برابر شالکه یک نتیجه بسیار خوب است. نکته اصلی 
این بود که بازیکنان هم همکاری خوبی، خصوصاً در بخش دفاعی داشتند و 
خوب بازی کردند که این نکته بسیار ویژه ای بود. شما به سمت دروازه حریف 
شوت می کنید، یک پاس زیبا، به ثمر رساندن گل، اما هیچ اتفاقی نمی افتد. 
این بسیار عجیب است، ما واقعاً دلتنگ هواداران هستیم. این یک بازی کاملًا 
متفاوت از شرایط معمول بود، قضاوت کیفیت بازی در این شرایط دشوار 

خوب است. بازیکنان خیلی روی وظیفه شان تمرکز داشتند.«
   5 تعویض و کلی مصدوم!

از سرگیری رقابت های بوندس لیگا با قوانین جدید انجام شد، اما هیچ 
کدام از این قوانین از مصدومیت بازیکنان پیشگیری نکرد. با توجه به لغو 
دو ماهه مسابقات و ممنوع بودن تمرینات، فیفا تصمیم گرفت به تیم ها 
اجازه پنج تعویض بدهد تا از این طریق فشار کمتری روی بازیکنان باشد. 
سرمربی شالکه از این قانون جدید استفاده کرد و سرمربی دورتموند نیز 
چهار بازیکن را تعویض کرد. در سایر بازی ها هم مربیان استقبال خوبی 
از قانون پنج تعویض داش��تند. با این حال آمار زیاد مصدومان به شدت 
نگران کننده است. دورتموند که پس از بایرن مدعی قهرمانی به شمار 
می رود بعد از دربی سه بازیکن آس��یب دیده جدید روی دستش مانده 
است؛ زاگادو، تورگان هازارد و داهود مصدومان این تیم هستند. علاوه بر 
این رینا، هافبک امریکایی این تیم نیز پیش از بازی و هنگام گرم کردن 
از ناحیه زانو آسیب دید و نتوانست به میدان برود. تودیبو )شالکه(، رودی 
)هوفنهایم(، اسکیلبرد )هرتابرلین(، ببو )هوفنهایم(، جیاسولا )پادربورن( 

و تورام )گلادباخ( نیز سایر مصدومان بودند. 
   بی توجهی برلینی ها 

به رغم تأکید مقامات بوندس لیگا در خصوص رعایت موارد بهداش��تی 
برخی تیم ها و بازیکنان شان توجهی به این هشدارها نکردند. هرتابرلین 
در زمین هوفنهایم موفق به کسب برد ۳ بر صفر شد. همین برد پرگل 
کافی بود تا بازیکنان این تیم س��ر از پا نشناسند و بدون در نظر گرفتن 
مقررات همانند گذش��ته بعد از به ثمر رسیدن گل  ها شادی کنند. این 
رفتارها واکنش های زیادی را در بین مردم و رسانه های آلمان به دنبال 
داشت. آنها معتقدند که با ادامه اینگونه رفتارها احتمال بالا رفتن تعداد 
مبتلایان وجود دارد. لابادیا، سرمربی هرتا هم به نوعی رفتار بازیکنانش 
را توجیه کرد: »جشن شادی گل بخش��ی از فوتبال محسوب می شود. 
ما بارها مورد آزمایش های ویروس کرونا قرار گرفته ایم و فکر می کنم، 
می توان مجوز جش��ن گرفتن را صادر کرد. پس در این شرایط شرم آور 

است اگر اجازه برگزاری جشن شادی برای بازیکنان صادر نشود.« 
عجیب تر اما این است که به گفته سخنگوی سازمان لیگ فوتبال آلمان عدم 
رعایت فاصله اجتماعی و سایر مقررات مجازاتی را برای بازیکنان در پی ندارد: 
»درباره شادی بعد از گل باید بگویم که دستورالعمل ها در این باره حالت 

توصیه دارد و در نتیجه مجازاتی علیه بازیکنان در پیش نخواهد بود.«

راوی اوبها
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